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 تبدیل موهبت نفت
 به مصیبت نفت 

 تورم بیماری است؛ 
مبارزه کنیم

خطیب جمعه تهران با بیان اینکه 
ناکارآمدی در شاخص های کلان 
اقتصادی به دو اصل مهم بر می گردد، 
گفت: یکی از این اصل ها فقدان نظام 
مالی صحیح و بودجه ریزی مبتنی 
بر منابع علمی و اصل دیگر نظام 
بانکی ناکارآمد است. برنامه ریزی 
نادرست و پیوند منابع و هزینه های 
کشور و تجارت خارجی به درآمدهای 
گذشته  قرن  یک  طول  در  نفتی 
شاخص های کلان اقتصادی ما را در 
شرایط نامناسب قرار داده و به دلیل 
فقدان برنامه درست موهبت نفت به 
مصیبـــت نفت تـــبدیل شـــد. 
حجت الاســلام والمسلمین سیــــد 
محمد حسن ابوترابی فرد افزود: امروز 
در ادبیات اقتصادی و سیاسی، تامین 
مالی دولت )بودجه( مهم ترین سند و 
کلیدی ترین ابزار حکمرانی در کشور 
است. اگر منابع حاصل از فروش نفت 
طی دهه های گذشته به صندوق 
توسعه ملی واریز می شد و در مسیر 
تعیین شده حرکت می کردیم امروز 
از یک اقتصاد بزرگ، نرخ تورم منفی، 
درآمد سرانه بالا و وضعیت مناسب در 

قاره آسیا برخوردار بودیم.

در  اصولگرا  سیاسی  فعال  یک 
خصوص افزایش حقوق ۵ تا ۲۹ درصد 
پیشنهاد شده توسط دولت در لایحه 
بودجه و عدم هم خوانی آن با تورم ۴۰ 
درصدی موجود، گفــت: کشورهایی 
که تلاش شان این بـــــود که حقوق 
و دستمزد را متناسب بـــا تورم جبران 
کنند، تورم شان ماندگار و نهادینه شده 
و نتوانستنـــد مهار کنند و کشورهایی 
که جبرانی برای تورم را در حقوق ها و 
دستمزدهــــا به صـورت جـــزئی و 
محدودتر رعایت کرده اند، موفق شدند. 
حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم 
ادامه داد: یا بناست ما همچنان تورم 
دورقمی را ادامه دهیم، یا می خواهیم به 
سمت تورم تک رقمی برویم. یقیناً تورم 
بیماری است، چه کم باشد چه زیاد؛ هم 
۲۰ درصد آن بد است هم ۴۰ درصد و ما 
باید با این بیماری مبارزه جدی و قوی 
کنیم و این مبارزه در این قالب است که 
بودجه دولت نباید به گونه ای باشد که 
هزینه ها از محل درآمدها قابل تامین 
نباشد و در نتیجه دچار کسری شده و 
ناچار باشد این کسری را با استقراض و 

یا راه های دیگر برطرف کند. 

سـرمقــاله

هم طرف ایرانی و هم طرف های غربی )البته نه همه آنها( و 
هم طرف های شرقی مثل روسیه و چین اظهار امیدواری آنها 
نسبت به دور قبلی مذاکرات بیشتر شده است و پالس های 
مثبتی به طور نسبی برخلاف دور گذشته که بحث طرحB بیشتر 
مطرح می شد، از سوی آمریکایی ها ارسال می شود. تیم آقای 
جوزف بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، هم اظهار 
امیدواری کردند. اما در روزهای پایانی هفته گذشته که مذاکرات 
به اتمام رسید برخی از طرف های اروپایی به ویژه فرانسوی ها 
سنگ اندازی کردند که باعث نگرانی است. فرانسوی ها قبلا هم 
این عمل را انجام داده اند، در آن زمان با توجه به اینکه به این 
نتیجه رسیده بودند که در مذاکرات برجامی -۲۰1۵ ۲۰13 
ایران و آمریکا به توافق می رسند به دنبال منافع اقتصادی بودند. 
طبیعتا زمانی هم که توافق حاصل شد، دیدیم که فرانسوی ها در 
اقتصاد ایران بیشتر نقش را بازی کردند؛ از توتال گرفته تا فروش 
هواپیمای ایرباس و... اما این بار مسائل اقتصادی کمتر مطرح 
است و مذاکرات هم به آن مرحله نرسیده که بگوییم نتیجه گیری 
مثبت آن قطعی است هر چند امیدواری ها رو به ازدیاد است. 
نگرانی بر می گردد به سفر اخیر امانوئل مکرون به کشورهای 
عربی خلیج فارس که منجر به توافقات چند ده میلیارد یورویی 
نظامی با برخی از کشورهای منطقه شد با این حال ممکن است 
توافقات پنهانی هم که منافعی برای فرانسوی ها داشته باشد، 
صورت گرفته باشد. ضمن اینکه انتخابات ریاست جمهوری 
فرانسه را در پیش رو داریم و ممکن است عرب ها قول و قرارهایی 
برای حمایت از مکرون در انتخابات گذاشت باشند. اینها مسائل 
اثرگذار بر مذاکرات است که ممکن است رسیدن به نتیجه را به 
تعویق بیاندازد به ویژه اینکه اسرائیلی ها هم در هفته های اخیر 
هم به فرانسوی ها و هم به انگلیسی ها نزدیک شده اند. با توجه 
به اینکه آمریکایی ها خیلی به حرف اسرائیلی ها وقع چندانی 
نگذاشته اند هرچند با اسرائیلی ها مذاکره می کنند و به طور 
مرتب دیدارهای رسمی بین واشنگتن و تل آویو در جریان است 
و بیانه مشترک هم صادر می کنند اما دو طرف همچنان بر روی 
مواضع خود اصرار و پافشاری می کنند، در واقع آمریکایی ها به 
ادامه مذاکرات و توافق ابراز امیدواری می کنند. اگر هم مذاکرات 
بخواهد پیش برود و در دور جدید ایران مقداری گام های 
جلوتری را برای آغاز مذاکرات اصلی بردارد اما نباید فراموش 
کنیم که برخی از کشورها سنگ اندازی خودشان را می کنند و با 
سنگ اندازی آنها سرعت مذاکرات کم می شود و این موارد باید 
در نظر گرفته شود. با این حال در مجموع می شود گفت اوضاع 
امیدوار کننده است و همه طرف ها دارند تلاش می کنند و ایران 
هم به آن چیزی که می شود گفت برجام سابق است، نزدیک 

می شود.

مؤلفه های تاثیر گذار بر دور هشتم مذاکرات وین

تبریک رئیس جمهور به پاپ
رئیس جمهور در پیامی فرا رسیدن میلاد عیسی بن 
مریم)ع( را به پاپ فرانسیس رهبر کاتولیک های جهان 
و همه ی مسیحیان جهان تبریک گفت. متن پیام آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی به شرح زیر است؛ با کمال مسرت، 
فرارسیدن سالروز میلاد مسعود پیامبر صلح و مهربانی، 
حضرت عیسی مسیح)ع( و آغاز سال ۲۰۲۲ میلادی را 
به جناب عالی و همه  مسیحیان جهان، صمیمانه تبریک 
می گویم. میلاد عیسی روح ا...، مظهر تجلی اراده و قدرت 
خداوند است و جایگاه معنوی مریم مقدس، نشان دهنده ی 
عظمت مقام زن در هستی شناسی ادیان الهی است؛ »و یاد 
کن آن گاه که فرشتگان گفتند: ای مریم، همانا خداوند تو را 
برگزید و پاکیزه گردانید و بر زنان جهانیان برتری بخشید.« 
گرامی داشت این ولادت پربرکت، فرصتی است جهت 
تکریم حضرت مریم )سلام ا... علیها(، و یادآوری خصایص 
اخلاقی اسوه ی نوع دوستی و بشارت دهنده ی رستگاری 
مستضعفان، حضرت مسیح)ع( در ایستادگی در برابر ظلم 
و جور سلطه گران و امیدبخشی به آینده ای درخشان برای 
بشریت. از تلاش های جنابعالی برای نزدیک کردن دل ها 
و دیدگاه های پیروان ادیان ابراهیمی تشکر می کنم و از 
خداوند متعال، سلامتی و موفقیت آن جناب و شادکامی و 
سرافرازی همه ی بندگان خدا و آحاد بشر را مسالت دارم. 

نقشه راه روابط ایران وآذربایجان 
وزیر خارجه کشورمان، حسین امیرعبدالهیان در 
توئیتر نوشت: در سفر رسمی به باکو، بر فصل نوینی از 
مناسبات توافق شد. در دیدار صمیمانه با آقای الهام علی 
اف بخوبی نقشه راه روابط ترسیم شد. رایزنی های مفید 
با همکارم آقای جیجون بایرامف و رئیس مجلس داشتم. 
حضور در جمع گرم ایرانیان عزیر تکمیل کننده سفر بود. 

اولویت سیاست همسایگی در دستور کار است. 

صادرات ترکیه بیشتر از ایران
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس یازدهم 
گفت: به رغم قرابت اعتقادی، فرهنگی و سیاسی با سوریه 
متاسفانه صادرات ترکیه به سوریه از ایران بیشتر است. 
نتوانستیم بازار همسایگان را در اختیار بگیریم و این 
بزرگ ترین ضعف ما در حوزه اقتصاد است. عزت ا... اکبری 
با انتقاد از عملکرد دولت تدبیر و امید افزود: وضعیت 
موجود کشور حاصل هشت سال ناکارآمدی برخی 
مسئولان است و زمانی که بیهوده تلف شد. این در حالی 
است که بسیج ابعاد گسترده و وسیعی دارد. عده ای، 
سپاه و بسیج را فقط در این می بینند که در جایی سیل یا 
زلزله بیاید و بسیج وارد میدان شود، در حالی که این طور 
نیست بسیج در عرصه های مختلف حرف برای گفتن 
دارد. با روحیه و تفکر بسیجی می توان کشور را اداره کرد 

و تفکر بسیجی گره گشای مشکلات کشور است. 

بدعهدی طرف غربی 
امام جمعه تبریز با اشاره به فرارسیدن سالروز یوم ا... ۹ 
دی روز بصیرت و میثاق امت با ولایت گفت: نباید اجازه 
دهیم این روز بزرگ به فراموشی سپرده شود چرا که این 
روز نمایش معجزه ی الهی و بصیرت امت ایران اسلامی 
المسلمین سید محمدعلی  است. حجت الاسلام و 
آل هاشم در خصوص مذاکرات جمهوری اسلامی ایران و 
کشورهای موسوم به ۴+1 خاطرنشان کرد: علت به نتیجه 
نرسیدن مذاکرات قبلی بدعهدی طرف های غربی است 
که امیدواریم با انتخاب مسیر درست در مذاکرات و عمل 
کردن طرف غربی به تعهدات خود مذاکرات به نتیجه 
مطلوب برسد و اگرچه زمان بازگشت مذاکره کنندگان 
به وین اعلام نشده است اما با توجه به شرایط موجود دور 

جدید مذاکرات با جدیت شروع خواهد شد

انتقاد از رای مخالف آمریکا 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد حقوق 
بشر، در واکنش به رای مخالف آمریکا به دو قطعنامه حقوق 
بشری، با انتشار توئیتی نوشت: آمریکا به دو قطعنامه 
مهم مجمع عمومی سازمان ملل رای منفی داد: قطعنامه 
محکومیت تمامی اشکال تبعیض نژادی که با 13۰ رای 
موافق، دو رای منفی آمریکا و اوکراین و ۴۹ رای ممتنع 
به تصویب رسید. این قطعنامه از سال ۲۰1۵ ارائه می شود 
و آمریکا نیز هر سال به آن رای منفی می دهد. کاظم 
غریب آبادی در ادامه این توئیت تصریح کرده است: قطعنامه 
دوم تحت عنوان حق غذا است که تاکید می کند گرسنگی 
نقض کرامت انسانی است و مستلزم اتخاذ اقدامات فوری 
در سطوح مختلف ملی، منطقه ای و بین المللی برای رفع 
آن است. این قطعنامه نیز با 1۸۶ رای مثبت، دو رای منفی 
آمریکا و رژیم اسرائیل و بدون رای ممتنع به تصویب رسید.. 

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور اظهار داشت: اگر ظرفیت های 
دولت در کنار بخش خصوصی و نهادهای انقلابی قرار گیرد، 
ایجاد بیش از یک میلیون فرصت شغلی در سال دور از دسترس 
نیست. وی با بیان اینکه معتقدم رابطه دولت و مجلس رابطه ای 
راهبردی است، گفت: در دولت بر این نکته باور داریم که حل 
مسائل کشور در گرو رابطه گسترده و عمیق با مجلس است، لذا 
اجازه نخواهیم داد هیچ مساله ای این رابطه را دچار حاشیه کند. 
وی همچنین با ابراز خرسندی از برگزاری آرام و امن انتخابات 
پارلمانی در عراق، گفت: ایران همواره حامی تشکیل مجلس 
و دولت قوی و مقتدر در عراق بوده است. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
 امروز وظیفه همه ما آن است که آنقدر با صمیمیت 
و دلسوزی کار کنیم که گره ها از زندگی مردم باز شود؛ راه 
دیگری نداریم. اگر امروز که مردم نسبت به حل مشکلات 
امیدوار شده اند، این اتفاق نیفتد دیگر چه زمانی مشکلات حل 
خواهد شد؟ عدالت بنا به فرموده امیرالمؤمنین)ع( در توصیف 
وسیع ترین موضوع اما در اجرا سخت ترین کار است، دولت لایحه 
بودجه 1۴۰1 را بر مبنای عدالت و توسعه متوازن و هدف گذاری 
رشد ۸ درصدی تنظیم کرده و برای اجرای عدالت عزم جدی 

دارد، اما این کار بدون کمک مجلس شدنی نیست. 
 پیگیری اجرای مصوبات استانی بر عهده معاونت اجرایی 
رئیس جمهور است اما شما نمایندگان نیز پیگیر اجرای مصوبات 
باشید. البته با اختیار و استقلال بیشتری که به استانداران داده 
خواهد شد در کنار صندوق های پیشرفت و عدالت که قرار است 
در استان ها تشکیل شود، تکمیل پروژه های نیمه تمام و اجرای 

برنامه های ضروری در استان ها تسهیل و تسریع می شود. 
  در سفرهای استانی اعضای دولت به نقاط مختلف استان 
اعزام می شوند تا مسائل همه استان مورد توجه قرار گیرد، اما 
اگر مسأله ای در نقطه ای از یک استان مورد غفلت قرار گرفته، 
حتما به معاونت اجرایی ریاست جمهوری ارجاع داده شود تا در 
صورت لزوم مورد توجه قرار گرفته و پس از بررسی در مصوبات 
سفر استانی لحاظ شود. بر آغاز نشدن پروژه های جدید تا تعیین 
تکلیف پروژه های نیمه تمام به ویژه در شرایط اقتصادی فعلی 

اصرار داریم و در وضعیت فعلی اولویت با تکمیل پروژه های 
نیمه تمام است. 

 همان طور که در سفر به استان یزد گفتم ایجاد ساز و 
کاری متناسب که بتواند به مسائل مختلف میلیون ها مهاجر 
مقیم و اتباع دیگر کشورها رسیدگی کند در دستور کار قرار 

دارد و تشکیل سازمان مهاجرین در دستور کار دولت است. .
 هر سه استان کهگیلویه وبویراحمد، بوشهر و فارس از 
ظرفیت های قابل توجه گردشگری برخوردار هستند، این 

موضوع در لایحه بودجه 1۴۰1 مورد توجه قرار گرفته است. 
 زمینه ها و ظرفیت های بسیاری برای ایجاد اشتغال در 
کشور وجود دارد که اگر فعال شوند مشکل اشتغال مرتفع 
خواهد شد. پروژه های نیمه تمام از جمله ظرفیت هایی است 
که ایجاد زمینه تکمیل آنها علاوه بر ایجاد اشتغال می تواند هم 
سرمایه های سرگردان مردمی را جذب کند و هم باعث ایجاد 
اشتغال به شکل مستقیم و غیرمستقیم شود. اگر برای تکمیل 
پروژه های نیمه تمام بخواهیم صرفاً به منابع دولتی تکیه کنیم، 
شاید ده ها سال دیگر هم این پروژه ها به پایان نرسند، اما جذب 
سرمایه های مردم می تواند در مدت کوتاهی همه این پروژه ها 

را به ثمر برساند. 
۸درصدی  رشد  درصد   ۴,۵ برنامه ریزی ها   طبق 
اقتصاد باید از طریق سرمایه گذاری محقق شود. برای جذب 
سرمایه گذاری اول باید روی جذب سرمایه های داخلی تمرکز 
کنیم تا سرمایه های خارجی نیز تمایل به ورود به کشور پیدا 
کنند. همه دستگاه های اجرایی و نهادهای عمومی باید برای 
ایجاد اشتغال احساس وظیفه و مسئولیت کنند و دستگاه های 
اجرایی و استانداری ها باید بخشی از مجموعه را متولی پیگیری 

و اجرای سیاست های ایجاد اشتغال کنند. 
 مواجهه با مردمی که از مشکل بیکاری فرزندانشان گلایه 
دارند، به شکل ویژه انسان را رنج می دهد، با وجود ظرفیت های 
فراوان و چشم گیر اشتغال آفرینی در کشور انصاف نیست که با 
چنین آماری از بیکاری در کشور مواجه باشیم. همه دستگاه ها 
زمان تصمیم سازی و تصمیم گیری برای ایجاد اشتغال را 
کوتاه کنند و با هم گرایی با نهادهای کشور به شکل انقلابی 

و جهادی برای رفع مشکل اشتغال تلاش کنند. دستگاه های 
مختلف عملکرد خود را در عمل به الزامات تحقق شعار »تولید، 
پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« بازنگری کنند. دستگاه های 
مختلف عقب ماندگی های خود نسبت به عمل به الزامات تحقق 
این شعار را احصاء کنند و ببینند که چگونه می شود در 3 ماه 

باقیمانده از سال 1۴۰۰ آنها را جبران کرد. 
 وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همه دستگاه هایی که 
ظرفیت های مناسبی برای اشتغال آفرینی دارند، از جمله بخش  
خصوصی و به ویژه بسیج سازندگی جلسه برگزار کند. باید بیش 
از گذشته به بخش خصوصی میدان دهیم و به عنوان دولت 
صرفاً بر ایفای نقش حمایت،  هدایت و نظارت متمرکز شویم و 
هر کجا لازم است برای اصلاح قانون نیز اقدام شود. هیچ کس 
نباید در کشور به خاطر نداشتن ضامن از اشتغال محروم شود، 
راه اندازی سامانه جامع کاریابی که از امروز فعالیت خود را آغاز 
کرده است، می تواند بستری مناسب برای تعامل کارفرمایان 
و کارجویان باشد، اما باید به شدت مراقب باشیم که فعالیت 
این سامانه حرکتی امیدبخش باشد و مردم پس از مدتی از 

آن ناامید نشوند. 
و  نظام دموکراتیک  انتخابات در هر  به  اعتراض   
مردم سالارانه ممکن است پیش بیاید و مهم این است که هم 
اعتراضات و هم رسیدگی به آنها در فرآیندهای قانونی انجام 
شود. هرگونه ناامنی در عراق را به مثابه ناامنی در کشور خود 
می دانیم، ایجاد ناامنی و تهدید ثبات در عراق قابل قبول نیست و 
سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران حمایت از ثبات در عراق 
و اقتدار دولت این کشور است. موفقیت خروج نیروهای نظامی 
آمریکایی از عراق ناشی از مقاومت ملت و مسئولین عراق است 
وگرنه آمریکایی ها هر جا ورود نظامی کرده اند، خارج نشده اند، 

مگر در مواردی که با مقاومت ملت ها مواجه شده اند. 
  رابطه جمهوری اسلامی ایران و عراق مبتنی بر دوستی و 
اشتراکات عمیق و گسترده دینی، اعتقادی، فرهنگی و تاریخی 
بوده و در ابعاد مختلف دوجانبه، منطقه ای و بین المللی رابطه ای 
خاص و ویژه است. ارتقای سطح این روابط به نفع دو کشور و 

منطقه است.

عبدالرضا فرجی راد 
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

بسیاری از مسائل و مشکلات اقتصادی کشور ریشه در 
اقدامات، تصمیمات و برنامه های سال های اخیر دارد و اگر 
بخواهد تغییری اتفاق بیفتد که این تغییرات برای جامعه و فضای 
اقتصادی کشور، سفره و معیشت مردم محسوس باشد، مستلزم 
اقدامات گسترده، موثر و متفاوتی است. امروز تورم به مرحله و 
شرایطی رسیده که استمرار و عمق پیدا کرده چنانکه امروز با 
تورم ۴۰ درصدی مواجهیم. وقتی که بحث اشتغال و موانع آن 
مطرح می شود و گفته می شود که میلیون ها بیکار تحصیل کرده 
وجود دارد و کسری بودجه کشور به ۵۰ درصد در حدود ۵۰۰ 
هزار میلیارد رسیده و بودجه عمرانی کشور به 1۰ درصد رسیده 
و ۹۰ درصد این بودجه جاری است همه این مسائل جمع شده 
و متاسفانه به نظر می آید که راه حل های سختی را می طلبد. 
الان نوعی دو گانه ایجاد شده که عده ای مطرح می کنند شرایط 
به وجود آمده فعلی به واسطه تحریم است و عده ای دیگر علل 
و مسائل داخلی را سبب ساز به وجود آمدن چنین شرایطی 
قلمداد می کنند. از طرفی رئیس جمهور اعلام می کند که اقتصاد 
و معیشت مردم را به مذاکرات گره نمی زنیم و از بحث تحریم ها 
جدا می کنیم. هر چند که صاحب نظران بر این عقیده اند که اگر 
مساله تحریم حل شود و اصلاحات جدی اقتصادی جدید هم در 
داخل صورت بگیرد به این صورت که منابع دقیق تر و کامل تر 
شود و محلی برای کسری ها در نظر گرفته شود و ساختار بودجه 
اصلاح گردد و هزینه  ها مدیریت شود ممکن است با اصلاحاتی 
موقتی روبه رو باشیم اما تاثیر چشمگیری در اقتصاد کشور 
نخواهد گذاشت. البته ناگفته نماند که طی یکی دو دهه اخیر 
مرتبا اتفاقات مثبتی رخ داده چنانکه در دولت اول آقای روحانی 
شاهد موفقیت هایی در مهار تورم و سرمایه گذاری بودیم. ولی 
ملاحظه می کنیم که اینها دوام نیاورد و خیلی سریع شرایط به 
وضع قبلی بازگشت. همان طور که در دولت احمدی نژاد دیدیم 
که چه بحران هایی در کشور به وجود آمد و تلاطم ارزی، رشد 
منفی و تورم ۴۰ درصدی را تجربه کردیم. به هر حال واقعیت 
شاخص های منابع و مصارف اقتصادی و بودجه و اظهار نظرهایی 
که در این خصوص می شود نشان می دهد که چگونه می خواهیم 
مسائل سال آینده را جمع و تفریق کنیم. وقتی در بودجه سال 
جاری ۵۰۰ هزار میلیارد کسری داریم و در بودجه سال آینده 
نیز دولت ۴۰۰ هزار میلیارد به مصارف خود اضافه می  کند اگر 
تحریم ها برطرف نشود، اتفاق مهمی در اقتصاد نیفتد، صادرات 
رونق پیدا نکند و همین شرایط فعلی حاکم باشد چگونه 
می خواهیم این کار را انجام دهیم؟ لذا تحقق وعده ها و قول های 
دولت سخت است و در عین اینکه همه امیدواریم که این وعده  ها 
محقق شود و می خواهیم به خود بباورانیم که این وعده ها تحقق 
خواهد یافت و نباید مایوس شویم و امیدمان از دست برود اما 
وقتی با واقعیات و اعداد و ارقام نگاه می کنیم احساس می شود 
که کارسختی است و شدنی نیست. هر چند که امیدواریم برجام 
احیا شود، تحریم ها برداشته شود و تاثیرات زیادی بر اقتصاد و 

وضع معیشتی جامعه داشته باشد.

مسیر سخت تحقق وعده های اقتصادی 

رئیس جمهور با اشاره  ویژگی های لایحه بودجه1401؛

عدالت محوری، توازن منطقه ای و هدف گذاری 
رشد 8 درصدی  

 ایجاد اشتغال وظیفه ممتاز دستگاه های اجرایی و نهادها است

دیدگاه
بهبود اقتصادي از اعداد تا واقعیت؟

ادامه از صفحه اول/ جبران کند درحالی که بودجه در 
سال آینده حتما کسری خواهد داشت. با این حال اوضاع 
اقتصاد کشور اگر تصمیم درستی گرفته نشود، خیلی بهبود 
نخواهد یافت و با عنایت به اینکه بحث برجام واف ای تی اف 
هنوز بی سر وسامان مانده و از طرف دیگر روابط با کشورهای 
منطقه و همسایه و کشورهای دنیا عادی نشده و تشنج زدایی 
نکردیم، بعید به نظر می رسد که امکان سرمایه گذاری 
بیشتر باشد و رشد تولید داشته باشیم. چون اقتصاد با 
افزایش تولید و تجارت خارجی و صادرات و ایجاد آرامش و 
امنیت و اطمینان است که رشد می کند و درآمد مردم بالا 
می رود. از این رو با نرخ بالایی که امسال وجود دارد  وسال 
آینده هم به نظر می رسد که تورم افزایش خواهد یافت، 
بهبودی در زندگی مردم ایجاد شود و سفره مردم همچنان 
کوچک خواهد ماند. بنابراین رشد هشت درصدی به هیچ 
وجه تحصیل نخواهد شد و خیلی دولت هنر کند، بعید 
به نظر می رسد کهبیشتر از سه درصد را بتواند عملیاتی 
کند. واقعیت این است که اکنون، زمان اداره اقتصاد کشور 
به صورت تهاتر نیست. امروز دنیای الکترونیک و شرایط 
پیشرفته علمی و فضای پیشرفته تجارت خارجی و تجارت 
اقتصادی مطرح است. از این رو نمی توان اقتصادی با حجمی 
که ایران دارد، بالای صد میلیارد دلار را بتوان با این رقم های 
ناچیز مورد نظری که هست به صورت تهاتری ادامه داد. باید 
حتما اگر بخواهیم اقتصاد کشوررا بهبود و سامان دهیم، 
سرمایه گذاری را بالا ببریم، رشد ایجاد کنیم و سفره مردم 
بهبود یابد، یک مقدار شرایط را اصلاح کنیم. باید ساختار 
کلی اقتصاد و نگاه مسئولین به حل و فصل مسائل گفته شده 
و همچنین ایجاد آرامش در فضای عمومی و اقتصادی کشور 
که ناشی از فضای سیاسی هست، باشد و آن را به آرامش و 
سکون برساند و به مردم برای فردای بهتر وآینده روشن تر به 
منظور تصمیم گیری در سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 

اطمینان خاطر دهد.

رئیس قوه قضائیه:   
آماده کاستن از مشکلات حقوقی و قضایی خانواده های ایتام هستیم  

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه طی سخنانی خطاب 
به ایتام، مسئولان و خیّرین موسسه خیریه امام حسن 
مجتبی)ع( شهرستان ملارد اظهار کرد: اهتمامی که 
مدیران این موسسه در گردآوری ایتام و ارائه آموزش های 
قرآنی به آنها دارند هم جای تقدیر دارد و هم وظیفه 
ما به عنوان مسئولان کشور را سنگین تر می کند. 
محسنی اژه ای با بیان اینکه گاهی اوقات برخی سختی ها 
و گرفتاری ها کمر هر انسان معمولی را می شکند ولی 
وقتی خداوند متعال اراده کند، یک فرد یتیم می تواند 
به بالاترین مقام برسد، افزود: وقتی انسان با خدا باشد و 
دل به خدا بدهد سختی ها برای او آسان می شود و جز 
پروردگار متعال هیچ چیز در چشم او بزرگ نخواهد 
بود و هیچ مانعی برایش بن بست ایجاد نمی کند. وی 
با بیان اینکه شاید گفته شود که انبیا و ائمه اطهار در 
تاریخ استثنا هستند و در مورد افراد دیگر این موضوع 
صدق نمی کند بیان کرد: امام  خمینی)ره( هم در همان 
حوزه ای درس می خواند که بقیه حوزویان در آنجا تلمذ 
می کردند اما آنچه که سبب شد امام خمینی)ره( به آن 
جایگاه و مرتبه بالا برسد دلدادگی اش به خداوند متعال 
بود که سبب شده بود سختی ها برایش آسان شود. رئیس 
دستگاه قضا همچنین با اشاره به ویژگی های ممتاز و برتر 
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی اظهار کرد: بسیاری از 

مردم ایران و سایر مناطق دنیا در طول حیات خود یک 
بار هم حاج قاسم را ندیده بودند اما دلیل آشنایی آنها و 
احساس قرابت و نزدیکی شان با این شهید بزرگوار آن 
بود که حاج قاسم برای خدا به میدان آمد و پروردگار 
متعال هم به او اجر و عظمت داد. محسنی اژه ای با 
اشاره به مراسم تشییع حماسی و شکوهمند پیکر 
مطهر حاج قاسم سلیمانی در سال ۹۸ در نقاط مختلف 
عنوان کرد: جمعیت فراوان و بی شمار، تنوع مثال زدنی 
اقشار و طیف های گوناگون مردم و همچنین شور و حال 
وصف ناپذیر دلدادگان به حاج قاسم سلیمانی، باعث شد 
که این تشییع در حافظه تاریخ ماندگار شود. رئیس عدلیه 
در ادامه، قیام، جنگ و صلح حاج قاسم سلیمانی را در 
راستای جلب رضایت الهی دانست و گفت: با وجود آن که 
حاج قاسم سلیمانی در برابر دشمن مقتدرانه، شجاعانه و 
با صلابت ظاهر می شد و در میدان های نبرد با دشمنان، 
ترس و رعب عجیبی در دل دشمن ایجاد می کرد اما در 
برابر فرزندان شهدا و ایتام، مهربان، خاضع، متواضع و 
رقیق القلب بود. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
افزود: هرکسی با خدا باشد و دل به خدا و آموزه های قرآن 
بدهد، عزت، شرافت، قدرت و آنچه برای انسان سربلندی 
به همراه می آورد را در این دنیا و آخرت کسب خواهد 
کرد. رئیس قوه قضائیه از آمادگی دستگاه قضا برای 

همکاری با موسسات خیریه، ایتام و خانواده هایشان در 
راستای کاستن از مشکلات حقوقی و قضایی آنها خبر 
داد و خواستار طراحی و تدوین سازوکاری مشخص 
برای این موضوع شد. محسنی اژه ای در ادامه دستوراتی 
را به مقامات ذی ربط قضایی در این خصوص صادر کرد 
و افزود: »برگزاری کلاس های حقوقی با حضور وکلا، 
کارشناسان، قضات و دادستان ها«، »در اختیار قرار 
دادن وکلا و کارشناسان برای انجام امور حقوقی و قضایی 
با بکارگیری ظرفیت مرکز وکلا، کارشناسان رسمی 
ومشاوران خانواده قوه قضاییه«، »اعطای تخفیفات در 
مواردی که قانون اجازه می دهد« و »کاهش هزینه های 
دادرسی«، از جمله مواردی هستند که قوه قضائیه 
می تواند در خصوص آنها به ایتام، خانواده ها، مربیان و 
موسسات آنها خدمات ارائه دهد و مسوولان مربوطه در 
دستگاه قضا با همکاری و کمک رابطین و خانواده های 
ایتام در زمینه تهیه سازوکاری مشخص برای اجرایی 
شدن این موارد فعال شوند. رئیس قوه قضائیه با بیان 
اینکه اگر قانون در رابطه با ارائه خدمات قضایی به ایتام 
و خانواده های آنها نیازمند اصلاح است، حتما باید این 
اصلاحات در قانون صورت بگیرد، اظهار کرد: قوه قضائیه 
آمادگی  دارد برخی امور هم سنخ در خصوص ایتام و 

خانواده هایشان را به شعب خاص واگذار کند.

آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام دور هفتم خود را در 
شرایطی سپری کرد که در بخش اول این دور از مذاکرات، 
اظهارات و واکنش های غربی ها مبنی بر غیرسازنده بودن 
مذاکرات و ناامیدکننده خواندن آن بود اما در بخش دوم روالی 
بر عکس را از طرف اروپایی  شاهد بودیم که روند مذاکرات را 
مثبت و رو به جلو قلمداد می کردند. چنانکه چه تروئیکای اروپا 
و چه چین و روسیه و حتی آمریکا نسبت به دستیابی به توافق 
در دور هشتم مذاکرات ابراز خوش بینی کردند. اما به نظر 
می رسد که حد فاصل پایان مذاکرات در دور هفتم تا آغاز دور 
هشتم تحولات و مسائلی رخ داده که غربی ها با جانب احتیاط 
بیشتری در خصوص مذاکرات پیش رو صحبت می کنند و 
دیگر از آن اظهارات امیدوارانه نسبت به مذاکرات دور هشتم 
خبری نیست. از طرفی بر خلاف روس ها و چینی ها که بعد از 
دور هفتم اذعان کردند ایران در مذاکرات وین، پیشنهادات 
دقیق و قابل بحثی را مطرح کرده که می تواند مبنای توافق 
قرار گیرد؛ در آستانه دور هشتم اما ایالات متحده سیاست 
خود را بر مبنای اظهارات دوگانه برنامه ریزی کرده است. 
چنانکه با وجود اینکه سخنگوی وزارت خارجه آمریکا رسما 
بار دیگر اعلام کرده که کشورش آماده برداشتن تحریم هاست 
اما دیگر مقامات امریکایی سعی دارند تا با اظهارنظرها و 
تحرکات دیپلماتیک خود تهران را تحت فشار قرار دهند. 
این در حالی است که طرف غربی و ایرانی هر دو دیگری را 
متهم به وقت کشی می کنند. تهران می گوید نیاز به تضمینی 
دارد تا مطمئن شود که اتفاقی که یک بار برای برجام رخ داده 
است، بار دیگر با تغییر دولت در ایالات متحده رخ نخواهد 
داد. این خواسته ایران در حالی ست که همین حالا هم 
جمهوری خواهان گفته اند که اگر قدرت را بار دیگر به دست 
بیاورند، برجام را لغو خواهند کرد و بارها بابت این موضوع به 
دولت امریکا پیغام داده اند. اما طرف امریکایی موضوع تضمین 
را مدام پشت گوش انداخته و با پررنگ کردن مساله هسته ای 
ایران، تهران را به وقت کشی متهم می کند. از طرفی برخی  
رسانه ها از سناریوهای 3 گانه آمریکایی ها در قبال ایران و 
برجام خبر داده اند. سناریوی نخست از این قرار است که ظرف 
هفته های پیش رو دو طرف به طور کامل به برجام برگردند که 
این سناریو تا حدودی دور از انتظار به نظر می رسد. سناریوی 
دوم بر این مبنا است که دو طرف به یک توافق اولیه »توقف در 
ازای توقف« دست پیدا کنند و ایران توسعه برنامه هسته ای اش 
را متوقف کند. سومین سناریو هم اینکه اساسا هیچ توافقی 

حاصل نشود و تحریم ها و فشار ها علیه ایران افزایش پیدا کند. 
آنچه مسلم است بسیاری از مسائل در دور هشتم مذاکرات که 
پیش از تعطیلات ژانویه و در اواخر دسامبر کلید خواهد خورد 
مشخص می شود و معلوم خواهد شد که به چه دورنمایی از 

توافق می توان دست یافت. 
 مواضع فرانسه را در مذاکرات وین سازنده ندیدیم

وزیر امور خارجه کشورمان در ارتباط با مذاکرات وین 
و ارزیابی ایران از مذاکراتی که تاکنون انجام شده است، 
اظهار داشت: در دوره اخیر مذاکرات وین ما توانستیم بعد از 
دو مرحله گفت وگو به یک سند و دستور کار واحد برسیم و 
این یک پیشرفت مهم بود. حسین امیر عبدالهیان گفت: در 
جریان این مذاکرات ما در مجموع موضع برخی از کشورهای 
اروپایی از جمله فرانسه را سازنده نمی بینیم و انتظار داریم 
که طرف فرانسوی در نقش سازنده به این مذاکرات متمرکز 
شود و کمک کند که در این مرحله از مذاکرات آنچه را که 
مربوط به حقوق ایران است محقق شود. وی افزود: در این 
دور از مذاکرات سه کشور اروپایی هیچ ابتکار جدیدی از خود 
نشان ندادند و ما در یک مذاکره سخت و پرچالش با سه کشور 
اروپایی و به موازات آن با گروه ۴+1 موفق شدیم که نظرات 
ایران را در درفت و پیش نویسی که در دور بعدی مذاکرات 
مورد بحث قرار می گیرد به تأیید شفاهی همه طرف ها 
برسانیم. رئیس دستگاه دیپلماسی با اشاره به نقش بورل و 
مورا به عنوان هماهنگ کننده برگزاری این مذاکرات عنوان 
کرد: نقش اتحادیه اروپا و مسئول سیاست خارجه اتحادیه 
اروپا را در این مسیر نقش مثبتی می بینیم. این دیپلمات عالی 
رتبه کشورمان با بیان اینکه طرف آمریکایی نیز به صورت 
نانوشته بعضا برخی پیام ها را به داخل جلسات می فرستد و 
پیام ها و پاسخ های لازم را دریافت می کند، اضافه کرد: ما به 
صراحت اعلام می کنیم که با حسن نیت و جدیت و با نگاه 
رسیدن به یک توافق خوب مذاکرات جاری در وین را دنبال 
می کنیم و طرف های مقابل نیز باید با چنین رویکردی وارد 
این مذاکرات شوند. وزیر امور خارجه کشورمان تصریح کرد: 
طرف های ما از جمله اروپایی ها تردید نکنند که اگر بخواهند 
یک امتیاز بدهند و 1۰ امتیاز از ما بگیرند ما زیر بار این 

موضوع نمی رویم. 
  از سرگیری مذاکرات از دوشنبه

معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اعلام کرد، 
مذاکرات وین از روز دوشنبه ۲٧ دسامبر )ششم دیماه( از 

سرگرفته خواهد شد. انریکه مورا با انتشار پیامی در حساب 
کاربری خود در توئیتر از زمان برگزاری دور جدید رایزنی های 
ایران و 1+۴ در وین خبر داد. هماهنگ کننده کمیسیون 
مشترک برجام نوشت: مذاکرات وین از دوشنبه ۲٧دسامبر 
)ششم دیماه( از سر گرفته می شود. کمیسیون مشترک برجام 
برای گفت وگو و تعیین راه پیش رو تشکیل جلسه خواهد داد. 
وی افزود: مهم است که سرعت مسائل کلیدی باقیمانده 
افزایش یابد و با همکاری نزدیک با آمریکا پیش برویم. به دور 

هشتم خوش آمدید. 
فشار  نتیجه  ایران  هسته ای  برنامه  توسعه 

حداکثری آمریکاست
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین در 
پیامی توییتری پیش رفت ها در برنامه هسته ای ایران را 
نتیجه خروج آمریکا از توافق هسته ای و سیاست فشار 
حداکثری آن علیه ایران دانست. میخائیل اولیانوف در 
صفحه توییترش در واکنش به پیام یکی از کاربران مبنی 
بر اینکه اتحادیه اروپا و آمریکا به اتفاق چین و روسیه در 
جبهه واحدی در برابر توسعه برنامه هسته ای ایران قرار 
دارند، نوشت: »ما از توسعه سریع برنامه هسته ای ایران 
خشنود نیستیم اما این پاسخی به سیاست فشار حداکثری 
آمریکاست. نه تنها ایران، بلکه هر دو طرف باید دست از این 
رویه بردارند ! وی ضمن اعلام زمان ازسرگیری مذاکرات 
وین گفت: تمام طرف های مذاکره کننده خواهان احیای 
برجام در سریع ترین زمان ممکن هستند. نماینده دائم 
روسیه نزد سازمان های بین المللی بیان کرد: مذاکرات وین 
۲٧دسامبر از سرگرفته می شود. معمولا شرکت در یک 
برنامه و کار جدی در فاصله زمانی کریسمس کاتولیک و 
سال نو روال نیست اما در این مورد خاص، نشان می دهد که 
تمام مذاکره کنندگان مایل به اتلاف وقت نیستند و خواهان 

احیای برجام در سریع ترین زمان ممکن هستند. 
 گفت وگوها با تهران ممکن است طی چند هفته 

آینده به پایان برسد
مشاور امنیت ملی آمریکا گفت: واشنگتن کماکان بر این 
باور است که دیپلماسی و فشار بهترین راه درقبال ایران است. 
جیک سالیوان در جریان سفر به سرزمین های اشغالی افزود: 
ایالات متحده و شرکایش در حال بحث درباره چارچوب زمانی 
برای ادامه دیپلماسی هسته ای با ایران هستند و گفت وگوهای 
کنونی با تهران ممکن است طی چند هفته آینده به پایان 
برسد. وی اظهار داشت: ما به طور علنی یک تاریخ را در تقویم 
مشخص نمی کنیم اما می توانم به شما بگویم که پشت درهای 
بسته درباره چارچوب  های زمانی صحبت می کنیم و این 
طولانی نیست. این مقام ارشد آمریکایی بیان کرد: واشنگتن 
همچنان بر این باور است که دیپلماسی، فشار و بازدارندگی 

بهترین راه حل برای برنامه هسته ای ایران است.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون احیای برجام را بررسی می کند:

دورهشتم؛ چالش امتیازها براي طرفین 
 امیرعبدالهیان: اروپایی ها اگر بخواهند یک امتیاز بدهند 10 امتیاز بگیرند زیر بار نمی رویم

 اولیانوف: مذاکره کنندگان در وین خواهان احیای سریع برجام هستند

 هشدار فرمانده کل سپاه 
به صهیونیست ها 

فرمانده کل سپاه در حاشیه برگزاری 
مرحله نهایی رزمایش مشترک پیامبر 
این  برگزاری  سپاه،   1٧ )ص(  اعظم 
رزمایش به ویژه در بخش موشکی را دارای 
پیام های بسیار واضح و آشکار توصیف 
و تصریح کرد: پیام این رزمایش هشدار 
جدی، واقعی و میدانی به تهدیدهای 
مقام های رژیم صهیونیستی است که 
مراقب اشتباهات و خطاهای خود باشند 
و اگر دست از پا خطا کنند، دستانشان را 
قطع خواهیم کرد. سردار سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی فاصله بین عملیات واقعی 
و رزمایش موشکی سپاه را تنها در تغییر 
زوایای پرتاب موشک دانست و اظهار کرد: 
بنابراین دشمنان باید مراقب حرف ها 
و صحبت هایشان باشند. وی آزمایش 
سامانه های موشکی دقیق و به روزترشده 
نیروی هوا فضای سپاه و پرتاب های هم 
زمان از نقاط متعدد به سوی یک هدف 
واقعی شبیه سازی شده را ازاهداف این 
رزمایش برشمرد و گفت: این رزمایش 
ترکیبی از حرکت پهپادهای تهاجمی و 
موشک های بالستیک نقطه زنی بود که 
امروز توانست اهداف نزدیک به واقعیت ما 

را به شکل 1۰۰ درصد محقق کند. 

سید محمود میرلوحی
فعال سیاسی اصلاح طلب


